
2531 1/12 83: Skrift ig fremsættelse 2532 
[Svend Andersen] 

værk A/S (L 97) og forslag til lov om æn- 
dring af lov om egnsudvikling. (Etablering af 
en egnsudviklingsfond) (L 95), der sammen 
med de ændringsforslag, der er stillet af soci- 
aldemokratiet til finanslovens § 17. Industri- 
ministeriet, har til formål at udnytte de ude- 
fra kommende muligheder for en erhvervsud- 
vikling, de lavere priser på energi og den 
lavere internationale rente. På grund af disse 
forhold må de gældende erhvervsstøtteord- 
ninger tilpasses en større dynamik i udviklin- 
gen. 

Investeringerne i industrien må øges, pro- 
duktionsmulighederne må udnyttes mere ef- 
fektivt, bl.a. gennem forøget produktudvik- 
ling, øgede afsætningsbestræbelser m.m. og 
et tættere samarbejde mellem det offentlige 
og virksomhederne. Statslige indskud af an- 
svarlig kapital i erhvervslivet er muligheder, 
som skal udnyttes for at sikre udviklingen af 
et konkurrencedygtigt produktionsliv. 

Jeg skal i øvrigt henvise til lovforslagets 
bemærkninger. 

Svend Andersen (S): 
Som ordfører for forslagsstillerne tillader 

jeg mig herved at fremsætte: 
Forslag til lov om ændring af  lov om stats- 

ligt indskud i Finansieringsinstituttet for Indu- 
stri og Håndværk A/S. 

(Lovforslag nr. L 97). 
Lovforslaget skal ses i sammenhæng med 

de samtidig hermed fremsatte forslag til lov 
om lån til håndværk og mindre industri (L 
96) og forslag til lov om ændring af lov om 
egnsudvikling. (Etablering af en egnsudvik- 
lingsfond) (L 95), der sammen med de æn- 
dringsforslag, der er stillet af socialdemokra- 
tiet til finanslovens § 17. Industriministeriet, 
har til formål at udnytte de udefra kommen- 
de muligheder for en erhvervsudvikling, de 
lavere priser på energi og den lavere interna- 
tionale rente. På grund af disse forhold må 
de gældende erhvervsstøtteordninger tilpasses 
en større dynamik i udviklingen. 

Investeringerne i industrien må øges, pro- 
duktionsmulighederne må udnyttes mere ef- 
fektivt, bl.a. gennem forøget produktudvik- 
ling, øgede afsætningsbestræbelser m.m. og 
et tættere samarbejde mellem det offentlige 
og virksomhederne. Statslige indskud af an- 
svarlig kapital i erhvervslivet er muligheder, 

som skal udnyttes for at sikre udviklingen af 
et konkurrencedygtigt produktionsliv. 

Jeg skal i øvrigt henvise til lovforslagets 
bemærkninger. 

Pelle Voigt (SF): 
Som ordfører fot forslagsstillerne tillader 

jeg mig herved at fremsætte: 
Forslag til folketingsbeslutning om sikring 

af, at Samvirkende Boligselskaber kan videre- 
føres uden tab for beboerne. 

(Beslutningsforslag nr. B 44). 
Jeg skal i øvrigt henvise til beslutningsfor- 

slagets tekst og de bemærkninger, som ledsa- 
ger det. 

Birkholm (VS): 
Som ordfører for forslagsstillerne tillader 

jeg mig herved at fremsætte: 
Forslag til folketingsbeslutning om øget par- 

lamentarisk-demokratisk kontrol med Dan- 
marks deltagelse i NA TO. 

(Beslutningsforslag nr. B 45). 
Jeg skal i øvrigt henvise til beslutningsfor- 

slagets tekst og de bemærkninger, der ledsa- 
ger det. 

Riishøj (SF): 
Som ordfører for forslagsstillerne tillader 

jeg mig herved at fremsætte: 
Forslag til folketingsbeslutning om skærpel- 

se af sanktionspolitikken over for Sydafrika. 
(Beslutningsforslag nr. B 46). 
Apartheidregimet i Sydafrika er af FN og 

af Danmark gentagne gange blevet stemplet 
som en forbrydelse mod menneskeheden og 
en trussel mod verdensfreden. Sydafrikas 
brutale fremfærd mod nabostaterne og un- 
dertrykkelsen indadtil udgør en voksende 
risiko for optrapning af konflikterne i det 
sydlige Afrika. En sådan optrapning fører 
uundgåeligt til en supermagtskonfrontation. 

Det er ikke ubekendt, at det har vist sig 
meget svært at få gennemført effektivt vir- 
kende sanktioner over for Sydafrika. Ikke 
mindst de førende vestlige industrilande har 
modsat sig de sanktioner, der er eneste alter- 
nativ til et blodbad i det sydlige Afrika. 

Det er forslagsstillernes opfattelse, at Dan- 
mark bør handle aktivt for mobilisering af 
effektivt virkende sanktioner over for apart- 
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heidregimet. Det kan ske inden for rammer- 
ne af FN og i nordisk sammenhæng. Men 
også selvstændige danske initiativer er nød- 
vendige. Dette beslutningsforslag sigter mod 
at forstærke den danske indsats nationalt og 
internationalt. Forslagsstillerne håber derfor 
på folketingets velvillige behandling. 

Formanden: 
Inden vi går i gang med første sag på 

dagsordenen, kan jeg oplyse, at det er min 
agt at holde en frokostpause af 11/2 times va- 
righed så tæt på kl. 12, som det bliver prak- 
tisk muligt. 

Den første sag på dagsordenen var: 

1) Forespørgsel nr. F 5: 
Forespørgsel til udenrigsministeren: 
»Hvad er den danske regerings holdning 

til NATOs opstilling af 572 nye mellemdi- 
stanceraketter i Europa?« 

Af Steen Folke (VS) og Gert Petersen 
(SF). 

(Forespørgslen anmeldt 9/11 83. Fremme 
af forespørgslen vedtaget 15/11 83). 

Begrundelse 

Steen Folke (VS): 
Det er sidste udkald, hvis vi skal gøre et 

parlamentarisk forsøg på at forhindre et nyt 
vanvittigt skridt på atomoprustningens vej. 
De første krydsermissiler er ved at blive op- 
stillet i England og på Sicilien, de første 
Pershing I I-raketter er kommet til Vesttysk- 
land, men vi bliver forsikret om, at de endnu 
ikke er operationsklare, ikke før ved årets 
udgang. 

I Greenhan Common i England fortsætter 
de demonstrerende kvinder med utrolig ud- 
holdenhed deres forsøg på at forhindre den 
endelige klargøring af atomraketterne under 
trusler om, at der vil blive skudt på dem, 
hvis det lykkes dem at trænge ind på basen. 
Ved Mutlangenbasen i Sydtyskland forsøger 
fredsaktivister dagligt at blokere for tilkør- 
slen af udstyr til Pershing I I-raketterne, som 
er ved at blive stillet op. Svaret er politivold 
-  Ordnung muss sein! 

Når magthaverne finder det fornødent at 
opstille nye masseudryddelsesvåben, skal re- 
præsentanter for folkeflertallet ikke komme 
og lægge sig i vejen. Men der er naturligvis 
på god demokratisk vis sørget for en plads til 
alle i massegravene, hvis det skulle gå så 
galt. 

Situationen ovre østpå er beklageligvis 
ganske den samme. 

Men nytter det da overhovedet noget at 
sige fra i det danske folketing? Ja, det gør. 
Det er nok kun sammenbidte optimister, som 
kan tro på, at en dansk undsigelse af raket- 
opstillingen på NATO-ministerrådsmøderne 
om en uge kan hindre klargøringen af de 
allerede ankomne raketter, men forsøget skal 
gøres alligevel, både fordi intet skal lades 
uprøvet, og fordi det under alle omstændig- 
heder er kolossalt vigtigt, -at Danmark fra- 
lægger sig medansvaret og tager afstand fra 
raketopstillingen: et almindeligvis særdeles 
loyalt, for ikke at sige følgagtigt, NATO-land 
siger fra. Det er en vigtig opmuntring for 
fredsbevægelserne i alle de andre lande. I det 
norske storting manglede der kun I stemme 
i, at den norske konservative regering var 
blevet tvunget til at gøre noget lignende. I 
den vesttyske forbundsdag vendte lidt under 
halvdelen sig imod de nye atomraketter, og 
den hollandske centrum-højre-regering har 
netop meddelt, at den ikke på nuværende 
tidspunkt vil sige ja til de planlagte krydser- 
missiler. 

Vi må også huske, at de krydser- og Per- 
shing I I-raketter, der allerede er ankommet, 
kun er en lille fortrop af de 572, som NATO 
planlægger at opstille. Vi skal forhindre, at 
der nogen sinde bliver opstillet flere, og vi 
skal sørge for, at de allerede opstillede bliver 
pillet ned igen. Det gør vi bedst ved at sige 
klart fra nu, og vi tilføjer, for at ingen skal 
misforstå os, at vi også vil have skrottet SS- 
20 raketterne og de franske og britiske atom- 
våben. Vi vil have en ægte nulløsning, et 
atomvåbenfrit Europa. 

Forhandlingerne i Genéve mellem USA og 
Sovjetunionen om mellemdistanceraketter er 
brudt sammen, jeg havde nær sagt planmæs- 
sigt. Då Pershing 1 1-raketterne ankom til 
Vesttyskland, udvandrede russerne fra for- 
handlingerne. Det var, hvad alle havde ven- 
tet. Det var, hvad høgene både i Washington 
og i Moskva hele tiden har satset på. De kan 
ikke få atomraketter nok. Sovjetunionen har 


